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FV/ac 

 

ACTA DE LA SESSIÓ ORDINÀRIA CELEBRADA PEL 

PLE DE L’AJUNTAMENT D’ALELLA 

 

IDENTIFICACIÓ DE LA SESSIÓ 

 

Caràcter: ordinari 

Data: 28 de febrer de 2013 

Horari: de les 20 h 05 min a les 21 h 20 min 

Lloc: Sala de Sessions de la Casa de la Vila 

 

ASSISTENTS 

 

Sr. Marc Almendro i Campillo, regidor (ERC-SxA-AM) 

Sr. José Bardes Conesa, regidor (Gd’A) 

Sra. Ana Fernández i Amela, regidora (ERC-SxA-AM) 

Sr. Andreu Francisco i Roger, alcalde-president (ERC-SxA-AM) 

Sr. Benjamí Izquierdo i Albella, regidor (CiU) 

Sr. Vicenç Llorca i Berrocal, regidor (CiU) 

Sra. Glòria Mans Cervantes, regidora(PSC-PM) 

Sra. Mercè Marzo Gómez, regidora (Gd’A) 

Sra. Maria Isabel Nonell i Torras, regidora (ERC-SxA-AM) 

Sr. Frederic Salas i Mañas, regidor (ERC-SxA-AM) 

Sra. Maria Teresa Vilaró i Comas, regidora (ERC-SxA-AM) 

Sra. Cristina Xatart i Alzina, regidora (CiU)  

 

Assistits pel sotasignat secretari general de la Corporació, Sr. Félix-José Valdés Conde. 
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Assisteix a la sessió l’Interventor de Fons accidental, Sr. Oriol Rivera Bertran. 

 

Excusa la seva absència el regidor Sr. Francisco Javier Berzosa Hergueta (PP). 

 

ORDRE DEL DIA 

 

1.- Aprovació de l’esborrany de l’acta de la sessió extraordinària celebrada el dia 22 

de gener de 2013. 

2.- Aprovació de l’esborrany de l’acta de la sessió ordinària celebrada el dia 31 de 

gener de 2013. 

3.- Decret de l’Alcaldia núm. 192/2013, de 20 de febrer. 

4.- Proposta de l’Alcaldia sobre modificació dels horaris de celebració de les 

sessions ordinàries dels Plens municipals i de les Comissions Informatives. 

5.- Proposta de l’Alcaldia sobre modificació de les assignacions econòmiques dels 

grups polítics municipals. 

6.- Proposta de l’Alcaldia sobre aprovació de la correcció d’errors de l’acord 

regulador de les condicions de treball del personal funcionari i del conveni 

col·lectiu de les condicions de treball del personal laboral, anys 2013-2015. 

7.- Proposta de l’Alcaldia sobre reconeixement extrajudicial de crèdits. 

8.- Proposta de la regidoria de Joventut sobre aprovació del Pla Local de Joventut, 

anys 2013-2016. 

Precs i preguntes. 

 

DESENVOLUPAMENT DE LA SESSIÓ 

 

Al poble d’Alella, el dia 28 de febrer de dos mil tretze, essent les 20 hores 05 minuts, a la 

Sala de Sessions de la Casa de la Vila i sota la Presidència de l’Il·lm. Sr. alcalde, Andreu 
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Francisco i Roger, es reuneix el Ple de l’Ajuntament en sessió pública ordinària. 

 

Constatada l’existència del quòrum necessari per a la seva vàlida constitució, l’alcalde 

obre la sessió i es passen a tractar els assumptes inclosos a l’ordre del dia, recaient sobre 

aquests punts els acords que a continuació s’indiquen: 

 

 

1.- APROVACIÓ DE L’ESBORRANY DE L’ACTA DE LA SESSIÓ EXTRAORDINÀRIA 

CELEBRADA EL DIA 22 DE GENER DE 2013.- La Presidència sotmet a votació l’aprovació 

de l’acta de la sessió extraordinària de 22 de gener de 2013, la qual  s’aprova per 

unanimitat. 

 

 

2.- APROVACIÓ DE L’ESBORRANY DE L’ACTA DE LA SESSIÓ ORDINÀRIA CELEBRADA EL 

DIA 31 DE GENER DE 2013.- La regidora Sra. Marzo manifesta que a la pàgina 33, a la 

línia 6, allà on diu “país” hauria de dir “partit”. I a la mateixa pàgina a la línia 9, allà on 

diu “Pascual” hauria de dir “Pasqual”. 

 

 

La Presidència sotmet a votació l’aprovació de l’acta de la sessió ordinària de 31 de gener 

de 2013, la qual  s’aprova per unanimitat amb les esmenes formulades per la regidora Sra. 

Marzo.  

 

 

3.- DECRET DE L’ALCALDIA NÚM. 192/2013, DE 20 DE FEBRER.- El Sr. alcalde ret 

compte del Decret de l’Alcaldia núm. 192/2013, de 20 de febrer, el qual literalment diu: 

 

“Vista la notificació tramesa pel Jutjat Contenciós Administratiu número 3 de 

Barcelona, referent a la interposició d'un recurs contenciós-administratiu per part 
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de la Subdelegació del Govern a Barcelona, Delegació del Govern a Catalunya, 

contra la Moció per a la declaració d'independència de Catalunya, aprovada pel Ple 

municipal en sessió celebrada el dia 27 de setembre de 2012.  

 

Atès que en la mateixa notificació, el Jutjat del contenciós-administratiu emplaça 

i requereix l'Ajuntament perquè remeti l'expedient corresponent, en un termini 

improrrogable de vint dies. 

 

Atès que l'Ajuntament compta amb el suport tècnic de l'Associació Catalana de 

Municipis.  

 

Vist el que disposa l'article 53.1 k) del Text Refós de la Llei Municipal i de Règim 

Local de Catalunya, aprovat pel Decret Legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, HE 

RESOLT: 

  

 

PRIMER.- Comparèixer com a part demandada en el recurs contenciós-

administratiu 4/2013-F, interposat per la Subdelegació del Govern a Barcelona, 

Delegació del Govern a Catalunya davant el Jutjat Contenciós Administratiu núm. 

3 de Barcelona.  

 

SEGON.- Remetre al Jutjat Contenciós Administratiu núm. 3 de Barcelona 

l'expedient administratiu corresponent.  

 

TERCER.- Atorgar la representació i la defensa dels interessos de l'Ajuntament en 

el procediment contenciós-administratiu assenyalat en aquesta resolució i a tots 

els efectes processals, als advocats Jordi Salbanyà Benet i Marta Lluís i Dixon. 

  

QUART.- Donar compte d’aquesta resolució al Ple Municipal en la primera sessió 

que celebri als efectes de la seva ratificació.” 
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El Sr. alcalde manifesta que aquest Decret ve motivat pel contenciós que va presentar la 

Delegació del Govern contra aquest Ajuntament per l’aprovació de la declaració 

d’independència o la declaració de territori lliure, que varen fer a finals de setembre 

passat. Dins d’una campanya expansiva contra tots els ajuntaments d’aquest país que 

s’han manifestat i s’estan manifestant a favor dels seus drets i del seu país, doncs són un 

Ajuntament més al qual han posat aquest contenciós. Aquest Decret el que fa és delegar, 

nomenar els advocats que els defensaran. Són uns advocats que els ha ofert l’Associació 

Catalana de Municipis, i que pagarà, que retribuirà, la mateixa Associació Catalana de 

Municipis. Van haver de fer el Decret perquè el dia 20 finalitzava el termini per poder 

notificar al Jutjat aquesta defensa, i, per tant, ho van aprovar per Decret el dia 20 i avui 

ho porten a ratificació d’aquest Ple.  

 

 

A continuació la Presidència sotmet a votació la ratificació del Decret de l’Alcaldia 

192/2013, la qual s’aprova per unanimitat. En conseqüència, el Decret queda ratificat.   

 

Arribat aquest punt i essent les 20 hores 10 minuts compareix a la sessió el regidor Sr. 

José Bardes Conesa (GdA). 

 

 

4.- PROPOSTA DE L’ALCALDIA SOBRE MODIFICACIÓ DELS HORARIS DE CELEBRACIÓ DE 

LES SESSIONS ORDINÀRIES DELS PLENS MUNICIPALS I DE LES COMISSIONS 

INFORMATIVES.- El Sr. alcalde ret compte de la proposta de l’Alcaldia, la qual literalment 

diu: 

 

“Vist el parer dels grups polítics municipals d’aquesta Corporació sobre el canvi 

d’horari de les sessions ordinàries dels Plens i les Comissions Informatives, 

aquesta Alcaldia proposa al Ple municipal l’adopció dels següents acords: 
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PRIMER.- Aprovar que les sessions ordinàries dels Plens municipals es celebrin 

l’últim dijous de cada mes a les 19 hores 30 minuts. 

 

SEGON.- Aprovar que les sessions ordinàries de les Comissions Informatives es 

celebrin el penúltim dijous de cada mes a les 19 hores 30 minuts.” 

 

 

El Sr. alcalde manifesta que, històricament, l’Ajuntament, tant les Comissions 

Informatives com els Plens municipals s’han vingut celebrant, els Plens els darrers dijous 

de cada mes a les vuit del vespre, i les Comissions Informatives el dijous anterior en el 

del Ple en aquesta mateixa hora. Fruit de l’acord i del conveni laboral signat on es reduïa 

en mitja hora l’horari d’obertura de l’Ajuntament els dijous a la tarda, i, per tant, 

tancant-se l’Ajuntament a dos quarts de vuit, varen creure oportú, entre altres coses, 

també per facilitar la conciliació de la vida familiar i laboral, de poder celebrar els Plens i 

les Comissions Informatives a dos quarts de vuit dels mateixos dies que estava establert 

abans. Està parlat amb tots els regidors i té el consentiment de tothom. 

 

La regidora Sra. Xatart manifesta que, en primer lloc, demanarien disculpes perquè se’ls 

ha passat el minut de silenci que fan sempre el dijous de Ple en contra de la violència 

masclista. Estaven a dalt treballant i se’ls ha passat. Els sembla bé aquest horari de dos 

quarts de vuit, i la proposta que farien és que, si ningú hi té inconvenient, voldrien que 

aquest minut de silenci es pogués celebrar just en començar el Ple. 

 

El Sr. alcalde manifesta que ells havien plantejat de poder fer-lo a un quart de vuit en 

lloc de a tres quarts de vuit com fins ara. No sap si els sembla bé, però podrien continuar 

celebrant un quart d’hora abans de l’inici del Ple el minut de silenci contra la violència 

de gènere. 
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A continuació, la Presidència sotmet a votació la proposta, la qual s’aprova per 

unanimitat. 

 

 

5.- PROPOSTA DE L’ALCALDIA SOBRE MODIFICACIÓ DE LES ASSIGNACIONS 

ECONÒMIQUES DELS GRUPS POLÍTICS MUNICIPALS.- El Sr. alcalde ret compte de la 

proposta de l’Alcaldia, la qual literalment diu: 

 

“Amb càrrec al pressupost anual de la Corporació, es podrà assignar als grups polítics 

una dotació econòmica que ha de comptar amb un component fix, idèntic per a tots 

els grups i un altre variable, en funció del nombre de membres de cadascun d’ells. 

 

Al Ple del 30 de juny de 2011 es van aprovar les assignacions als grups municipals 

amb els mateixos imports vigents des de 2003. 

 

Atesa la voluntat política municipal d'ajust de les partides de despesa es planteja 

rebaixar en un 25% aquestes assignacions. 

 

L’Alcaldia, al Ple de l’Ajuntament proposa l’adopció dels acords següents: 

 

Primer.- Determinar l’assignació econòmica a favor dels grups polítics municipals, de 

conformitat amb el que preveu l’article 73.3 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, en la 

forma que es detalla a continuació: 

 

Grup polític Component fix Variable Total anual 
ERC-LG 200,00 euros 305,00euros x6 regidors 2.030,00 euros 

CIU 200,00 euros 305,00euros x3 regidors 1.115,00 euros 
Gd’A 200,00 euros 305,00euros x2 regidors 810,00 euros 
PP 200,00 euros 305,00euros x1 regidor 505,00 euros 
PSC 200,00 euros 305,00euros x1 regidor 505,00 euros 

TOTAL ANUAL................................... 4.965,00 euros 
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L'abonament es realitzarà en un pagament el mes de març de cada any.  

 

Segon.- Ordenar la publicació íntegra dels anteriors acords en el Butlletí Oficial de la 

Província i tauler d’anuncis de la Corporació.” 

 

 

El Sr. alcalde manifesta que l’any 2003 varen establir unes assignacions als diferents 

grups municipals que comportaven els mateixos imports que es destinaven prèviament al 

mandat 1999-2003, amb una distribució tipus. Aquests imports s’han mantingut des del 

2003 fins el 2012, però varen creure oportú que en aquest moment poguessin rebaixar 

aquestes aportacions als grups municipals en un 25% i és el que porten a Ple aquí. 

Rebaixaran dels 6.500€, si no li falla la memòria, que hi havia prèviament, a un import 

de 4.965€ per aquestes aportacions de suport als grups municipals. 

 

 

A continuació, la Presidència sotmet a votació la proposta, la qual s’aprova per 

unanimitat. 

 

 

6.- PROPOSTA DE L’ALCALDIA SOBRE APROVACIÓ DE LA CORRECCIÓ D’ERRORS DE 

L’ACORD REGULADOR DE LES CONDICIONS DE TREBALL DEL PERSONAL FUNCIONARI I 

DEL CONVENI COL·LECTIU DE LES CONDICIONS DE TREBALL DEL PERSONAL LABORAL, 

ANYS 2013-2015.- El Sr. alcalde ret compte de la proposta de l’Alcaldia, la qual 

literalment diu: 

 

“Vista l’acta de la reunió de la Mesa de Negociació de l’acord regulador de les 

condicions de treball del personal funcionari i del conveni col·lectiu de les 

condicions de treball del personal laboral de l’Ajuntament d’Alella, de data 21 de 
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febrer de 2013, aquesta Alcaldia proposa al Ple municipal l’adopció del següent 

acord: 

 

Aprovar la correcció d’errors de l’acord regulador de les condicions de treball del 

personal funcionari i del conveni col·lectiu de les condicions de treball del 

personal laboral, per als anys 2013-2015, d’acord amb el document signat pels 

membres de la referida Mesa de Negociació adjunt a l’esmentada proposta.” 

 

 

El Sr. alcalde manifesta que, com saben, van aprovar, en el Ple extraordinari del 22 de 

gener de 2013,  el conveni del personal laboral i l’acord del personal  funcionari, després 

d’un procés de negociació amb els representants dels treballadors.  Posterior a aquesta 

aprovació, es va repassar el document i s’hi han trobat alguns punts en concret que cal 

ajustar. Aquests punts s’han revisat, s’han parlat, s’han acordat, i ara, doncs, els 

portarien a Ple per a la seva aprovació. 

 

La tinent d’alcalde Sra. Nonell manifesta que el passat dia 21 es va reunir la Mesa 

Negociadora de cara a corregir aquests errors, que són: Dins de l’acord, en l’article 19, i 

aquest és un punt que també està en el conveni, quan parla d’horari ordinari s’augmenta 

la franja de flexibilitat els dijous a la tarda, aquesta mitja hora de dos quarts de vuit a 

les vuit. També en el còmput de les hores setmanals, ha de dir al final de tot de l’article 

19 que, a tots els efectes, el còmput de la jornada setmanal a complir serà el resultat de 

multiplicar el nombre de dies laborals per 7 hores i mitja en l’horari de 37 hores i mitja 

setmanals o de 8 hores en l’horari de 40 hores. És a dir, una jornada equival, a tots els 

efectes, a 7 hores i mitja o 8 hores. Això no quedava així de fixat en l’altre redactat. En 

l’article 20 de l’acord, dins de l’article de descans dins de la jornada laboral i descans 

setmanal, parla del personal laboral quan ha de parlar del personal funcionari. Dins de 

l’article 22 d’incapacitat temporal, i aquest és un punt d’acord i conveni, i que diu que 

també es complementarà amb el cent per cent els 3 primers dies a comptar des de la 

baixa mèdica per incapacitat temporal per malalties contagioses per via àrea d’origen 
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víric, bacterià o per fongs i que aquest supòsit tindrà caràcter excepcional i es podrà 

aplicar com a màxim dues vegades l’any,  s’hi afegeix que caldrà aportar una declaració 

responsable on es manifesti que la baixa és conseqüència de les esmentades malalties. 

Això ve donat per la dificultat que tenen els treballadors que els metges els facin el 

justificant oportú. En l’acord, en el capítol 4, article 30, sobre les dietes dins del 

municipi,  parla del personal laboral i  ha de dir el personal funcionari. I, després, dins 

de l’acord també, en la disposició addicional, allà on diu que no seran aplicables una 

sèrie d’articles als funcionaris/es que tinguin nomenament temporal de menys de sis 

mesos amb una jornada normal, o menys de dotze mesos amb una jornada reduïda, queda 

que només no seran aplicables els articles 25 al 33 i el 35. I dins del conveni col·lectiu, 

aquesta disposició addicional ha de dir només els articles 25, 33 i 35. Espera que hagi 

quedat clar i de fet ja els van enviar els errors. 

 

 

A continuació, la Presidència sotmet a votació la proposta, la qual s’aprova per 

unanimitat. 

 

 

7.- PROPOSTA DE L’ALCALDIA SOBRE RECONEIXEMENT EXTRAJUDICIAL DE CRÈDITS.- El 

Sr. alcalde ret compte de la proposta de l’Alcaldia, la qual literalment diu: 

 

“És generalitzada la consideració que entre totes les administracions que integren 

el sector públic, és l’administració local la més propera als ciutadans i a la qual es 

dirigeixen en primer lloc les seves pretensions.  

 

Dintre dels principis enunciats a l’article 103 de la Constitució, que regeixen 

l’activitat de les administracions públiques, l’administració local ha de procurar 

ajustar la seva actuació a l’agilitat i eficàcia que demanden els seus veïns, tot i 

que aquesta en algun cas no s’ajusta estrictament a tots els requeriments del 

procediment administratiu. 
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Vistes les factures que figuren a la relació annexa, corresponents a la prestació de 

serveis, subministraments i treballs diversos acreditats per diferents proveïdors. 

 

Vist que la realització de despeses de serveis, subministraments i treballs ha 

quedat justificada i que les factures que acrediten els deutes han estat 

degudament conformades i reuneixen els requisits adients per pagar-les i que, per 

tant, és procedent que la Corporació les aprovi i que reconegui el crèdit que 

representen. 

 

Vist l’informe d’intervenció 10/2013: 

 

Proposo al Ple l’adopció del següent acord: 

 

1) Aprovar el reconeixement extrajudicial de crèdits per import de 28.562,95€, 

corresponents a despeses procedents d’exercicis anteriors. (Annex I) 

2) Autoritzar, disposar, reconèixer i ordenar el pagament de les corresponents 

despeses per import de 28.562,95€.” 

 

 

El Sr. alcalde manifesta que, com saben, i des de fa uns quants anys, que no tots, que 

porten al Ple el reconeixement de les factures que, per algun motiu, tot i pertànyer a 

l’exercici de l’any passat, no tenen una consignació adequada o suficient per poder 

quedar incloses dintre de l’exercici, en aquest moment en procés de tancament. Aquest 

any creuen que els deures els han fet una mica millor, i han quedat només, per aquest 

reconeixement extrajudicial, dues factures del transport urbà que ascendeixen a 

28.562,95€ i que s’incorporen i agafen recursos del pressupost de 2013. Venien d’imports 

de 200.000€, de 100.000€ i escaig, i enguany haurien tancat amb aquestes dues factures 

i 28.000€. 
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A continuació, la Presidència sotmet a votació la proposta, la qual s’aprova per 

unanimitat. 

 

 

8.- PROPOSTA DE LA REGIDORIA DE JOVENTUT SOBRE APROVACIÓ DEL PLA LOCAL DE 

JOVENTUT, ANYS 2013-2016.- El regidor Sr. Almendro ret compte de la proposta de la 

regidoria de Joventut, la qual literalment diu: 

 

“Aquesta regidoria proposa al Ple municipal l’adopció del següent acord: 

 

Aprovar el Pla Local de Joventut 2013-2016 (Expedient de Secretaria 9/2012).” 

 

 

La Presidència obre la deliberació i el regidor Sr. Almendro manifesta que, com a regidor 

de Joventut, li toca presentar el Pla Local de Joventut 2013-2016. Aquest Pla és una eina 

impulsada des de Joventut, però que recull un compromís i feina de totes les àrees de 

l'Ajuntament respecte del segment de població jove i és una aposta política del Govern 

Local que ha estat sempre present en el procés de redacció d'aquest document. Així 

doncs, donada la gran importància que té aquest document, donat que porten treballant 

aquest document més d'un any i donat que es tracta d'un Pla del Consistori d'aplicació 

per als propers 4 anys, espera no allargar-se massa, però es veu obligat a fer una 

presentació completa. Un Pla Local de Joventut és una eina de planificació i d’anàlisi de 

les polítiques municipals, i, per tant, disposa o ha de disposar d’una planificació 

estratègica i un full de ruta que permeti desenvolupar i adaptar a la realitat actual les 

polítiques de joventut que caldrà dur a la pràctica al municipi a curt i a mitjà termini. Els 

Plans Locals de Joventut vénen reglats per la Llei de Polítiques de Joventut, la Llei 

33/2010; el Pla Nacional de Joventut, també fa èmfasi especial en la importància que té 

a nivell de concretar-lo a nivell municipal i el que significa apropar el context i la realitat 
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municipal al Pla Nacional de Joventut. Al voltant dels anys 80 es comencen a fer 

polítiques de joventut, fins als 90 és un suport a l’associacionisme, però és a partir dels 

90 que passen a ser unes polítiques integrals. L’any 2000 s’aprova el primer Pla Nacional 

de Joventut i, posteriorment, la Llei de Polítiques de Joventut el 2010 i el Pla Nacional 

de 2010-2020, que són un gran revulsiu a les polítiques de joventut. En el cas d’Alella, és 

un municipi que des del primer moment ha apostat fort en les polítiques de joventut, i 

això ho demostra que ja l’any 2002 Alella s’adhesiona al Pla Nacional, i en el mateix 2002 

es comença a treballar en el primer Pla Local de Joventut, essent un dels primers 

municipis a fer-ho. A l’octubre s’aprova el primer Pla Local de Joventut a Alella 2003-

2006. El 2006 es prorroga per al 2006-2009 aquest primer pla. I el 2009 s’aprova el segon 

Pla Local de Joventut 2009-2012, que és el que es venia aplicant fins al moment. Així 

doncs, afronten el Pla Local 2013-2016 amb una voluntat de tenir una fotografia de les 

necessitats actuals del jovent, de fer balanç de les polítiques dutes a terme fins a 

l’actualitat, de fixar uns objectius que els serveixin d’horitzó i de tenir unes eines i un 

camí per dirigir-se a aquests objectius. El resultat de tota aquesta tasca és un document 

de més d’unes 300 pàgines, amb 6 programes, 20 blocs, 27 objectius generals, 49 

objectius específics, i 154 actuacions concretes a realitzar. En el nou mandat,  i ja en el 

programa electoral de les JERC quedava marcat que l’Ajuntament havia de dedicar 

esforços en la creació del nou Pla Local i tenint en compte la participació d’entitats i 

associacions, així com dels joves no associats, que havien de tenir un paper decisiu. Així 

doncs,  en les primeres reunions de l’equip de joventut es planteja aquesta intenció, que, 

a més, és plenament compartida per l’equip. Així, en les primeres reunions es fixen una 

miqueta el que han de ser els objectius a complir  amb aquest Pla Local de Joventut, i es 

determina que, en el procés, hi sorgeixen tota una sèrie d’oportunitats com: rellançar la 

relació amb les entitats, arribar a joves individuals, analitzar la feina feta fins al 

moment, coordinar-se amb les altres àrees per impulsar projectes compartits. 

S’estableixen, a més, una sèrie de premisses, que havien d’estar presents en tot el procés. 

Havia de ser un procés transversal, ambiciós, realista i útil; havia de ser un procés obert i 

participatiu en tots els àmbits i havia de ser un Pla Local que seguís l’estel del Pla 

Nacional de Joventut. Per tot això, i donat també que es van produir uns canvis en 
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l’equip de joventut, es va acordar poder comptar amb el suport d’una empresa externa, al 

mateix temps que es va fixar com a equip de joventut que encapçalaria aquest procés de 

redacció del nou Pla, la informadora juvenil Mar Parés, la dinamitzadora juvenil Paula 

Morey, l’Anna Teixidó quant a coordinació i amb la importància que tenia per aquest 

govern aquest projecte i ell mateix com a regidor. El primer moment es va fer tot un 

procés de selecció d’una empresa externa enviant correus a diverses empreses del sector i 

rebent  resposta de vuit empreses diferents. Seleccionant-ne quatre per passar un procés 

d’entrevistes individualitzades, entre les quals, finalment, es va seleccionar l’empresa 

Neòpolis, com empresa que donaria aquest suport. Es va tenir en compte que fossin 

empreses especialitzades en processos participatius per la importància que se li volia 

donar i també especialitzades i amb experiència en Plans Locals de Joventut. Així és com 

a primers de 2012 es comença a treballar en la planificació de tot el procés de la redacció 

d’aquest nou document. Seguint una miqueta la cronologia seria: el febrer-març de 2012 

es va treballar en la planificació, determinant-ne les diferents fases i la participació al 

llarg del procés, creant el Grup Promotor, fent la presentació a entitats juvenils, i això 

estan parlant del juliol de 2011, presentant-ho als grups de l’oposició el mes de febrer de 

2012; presentant al Govern Municipal tota aquesta planificació també el febrer de 2012. 

A l’abril-juny de 2012 es va realitzar la fase de diagnosi, sent el juliol de 2012 quan es 

tancava l’avaluació del Pla Local anterior, el del 2009-2012, i també tancaven la fase de 

diagnosi del Pla Local 2013. De setembre a desembre de 2012, es realitzava tota la fase 

de disseny, tancant-la el gener de 2013. I el febrer de 2013 tancant el document i 

realitzant-ne el retorn. En tot aquest procés han estat molt presents els principis rectors 

del Pla Nacional de Joventut, el de participació, transformació, integralitat i qualitat. El 

grup promotor, és una voluntat de l’equip de Joventut de crear un grup no només format 

per l’equip de joventut sinó obert a joves que poguessin anar fent el seguiment del 

procés. És així com s’acaben sumant a aquest equip de joventut a dues persones que 

representen les entitats, l’Albert Argudo i la Irene Mayol, i, a més, també el Ferran Pou. 

Les primeres tasques que es van realitzar ja en la redacció d’aquest Pla és l’avaluació del 

Pla Local anterior. L’avaluació és una tasca portada majoritàriament dins l’equip de 

joventut donat que l’anterior Pla no va comptar amb un procés de participació i no hi 
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hagut la possibilitat de fer-ne un seguiment ni avaluació continuada, i es va considerar 

que era més important concentrar els esforços de la participació en la redacció del nou 

Pla i no en l’avaluació, per això, no hi va haver cap procés obert. És així com des de 

l’equip s’ha fet tot un procés avaluador el més acurat possible, tenint en compte també 

que no ha estat fàcil tenir totes les dades de l’anterior Pla. L’avaluació ha servit per saber 

què s’havia plantejat fer, quines coses s’han acabat fent, quines coses no s’han acabat 

fent. I també filtrar, d’alguna les actuacions que es venien fent, quines es considerava 

que funcionaven i tenia sentit continuar desenvolupant i quines o què no s’havia 

desenvolupat o què no funcionaven i si calia eliminar o repensar-ne el format. Amb tot 

això es planten en la fase diagnosi. La diagnosi està composada per les següents fases. 

En primer lloc, una anàlisi de les polítiques de joventut,  on s’analitza la història de les 

politiques de joventut a Alella, els principals projectes de la regidoria, la pròpia regidoria 

quant a recursos humans, infraestructures, i altres. S’analitza el teixit associatiu, les 

polítiques actives, és a dir, totes les polítiques que s’havien realitzat des de les diferents 

regidories de l’Ajuntament,  i també s’analitza les conclusions del Pla Local anterior. 

Aquesta és la primera fase dintre de la diagnosi. La segona és l’anàlisi de realitats 

juvenils que consistia combinar tota una sèrie de dades quantitatives i qualitatives en els 

diferents apartats que menciona a continuació: dades sociodemogràfiques, dades sobre la 

trajectòria educativa en el municipi, dades sobre la trajectòria laboral, sobre 

l’emancipació domiciliar, sobre la cohesió, sobre la participació, sobre cultura, sobre 

salut. I una tercera fase, dintre de la diagnosi, ha estat també la realització de 

qüestionaris a joves. 130 qüestionaris, la majoria realitzats a l’Institut, i, per tant, dintre 

d’un segment, la primera franja del jovent. Si més no,  els qüestionaris han servit per 

confirmar dades. La participació en la fase de diagnosi ha estat important. Cal diferenciar 

entre la participació del govern i del personal tècnic en la sessió de polítiques actives el  

maig de 2012. Una participació amb 17 persones professionals o experts en cadascun 

dels seus àmbits pel que fa al segment jove. Una participació especialitzada també en els 

joves associats. Una sessió oberta amb joves individuals no associats amb 13 persones. A 

més, si més no posar a lloc tots els mitjans que s’han utilitzat o que han utilitzat per 

intentar motivar aquesta participació, amb diferents pancartes al mig del poble, amb 
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cartells a cartelleres i equipaments, amb hastag a twitter, amb esdeveniment a facebook, 

amb mailing als usuaris i usuàries habituals, passa classes a l’Institut, anar a visitar 

clubs, amb repartiment d’un flyer a totes les llars, en webs, en bloc específic, etcètera. 

Amb tot això arriben a tenir unes conclusions que també es retornen a tots els agents 

participants del procés i també a l’oposició i  tanquen la fase de diagnosi. Tenen una 

fotografia de la realitat juvenil al poble. Saben o tenen les dades del que han vingut 

realitzant en els darrers anys des de l'Ajuntament. Tenen la percepció dels joves del que 

s'ha realitzat i de la seva avaluació. Tenen dades quantitatives i qualitatives dels experts, 

del que s'ha vingut fent i de la seva avaluació. I tenen la detecció de les principals 

problemàtiques actuals des de diferents punts de vista, de joves, d’Ajuntament i dels 

professionals. Per tant, tenien el “d'on venim” i el “on estem” i calia posar fil a l'agulla 

del “on volem anar” i “com hi anirem”. És fixar aquell horitzó, unes eines i un camí, com 

comentava abans. La finalitat del disseny és, per tant, fixar uns objectius i planificar un 

full de ruta per arribar-hi. Amb tot, com ha dit abans, es fan o van fer seva la base dels 

objectius estratègics del Pla Nacional de Joventut, que era aconseguir l’èxit en la 

trajectòria educativa de les persones joves, aconseguir l’èxit en la transició laboral de les 

persones joves, aconseguir l’èxit en la transició domiciliar de les persones, promoure una 

vida saludable a les persones joves, avançar cap a l’autonomia i el desenvolupament 

personal, fomentar la participació de la gent jove en allò col·lectiu, universalitzar la 

cultura, avançar cap a un model de poble cohesionat, i l'equip de joventut hi va afegir 

també esdevenir referents dels i de les joves d’Alella i atendre el col·lectiu adolescent de 

forma específica i preventiva. Tota la fase de disseny ha estat oberta a la participació, 

amb una reunió amb professionals amb 12 persones, una reunió amb entitats i joves 

individuals amb 12 persones que hi van participar, una reunió de coordinació amb 16 

tècnics de la casa amb entrevistes individualitzades. Com a resultat de tota aquesta fase 

s’han recollit 102 propostes, de les quals 83 han estat integrades com a pròpies en el Pla 

Local. A partir dels objectius estratègics es configuren 6 programes diferents que seran 

els grans àmbits de treball del Pla Local que avui presenten. El primer programa és el de 

Referencialitat Juvenil. Fruit de les principals conclusions de l'avaluació es trobaven que 

els joves necessitaven veure una unificació dels serveis i els recursos que oferia la 
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regidoria perquè el jovent percebia els recursos i els serveis de manera difosa i dispersa i, 

per això, es concentra a un segon programa que aglutina tots els àmbits de transició dels 

joves: transició educativa, laboral i domiciliar. Els tres grans blocs a què s'ha d'enfrontar 

el jovent en el procés d'emancipació i, a més, que cal enfrontar-los ja a nivell municipal 

amb especial empenta pel context que viuen en l'àmbit laboral formatiu. El tercer 

programa és el de Salut Jove, que encara tota la salut juvenil des d’un concepte més 

ampli d’addiccions, sexualitat, esport i alimentació. El quart programa “Arrela’t” vincula 

la participació, la cohesió i la igualtat amb l’objectiu de millorar el benestar dels joves. El 

cinquè programa “Crea't!” recull totes aquelles polítiques o actuacions adreçades a la 

pràctica creativa o artística, així com al consum cultural. I l’últim “Adrenalina”, és un 

programa que engloba les inquietuds recollides en les sessions de  participació amb el 

grup de professionals, per les quals es veu que cal tractar l’adolescència de manera 

global. Sobre l’estructura dels programes. Per programa es refereixen a aquella gran 

unitat que englobarà totes les actuacions sorgides i recollides en el Pla Local. Per tant, 

els programes n’agruparan els objectius, les actuacions. A més, l’esquema que segueixen 

els programes és recollir quins reptes es treballen, amb quins objectius estratègics 

nacionals es treballa, quina relació estableix  aquell programa amb la resta de programes, 

quina justificació, és a dir, d’on sorgeix el programa, què fa que de la diagnosi passin a 

aquest programa. Es descriu el programa i què treballa, es descriuen els objectius, les 

actuacions, els indicadors d'avaluació de cada un dels programes i de les seves 

actuacions. Es recull la metodologia, és a dir, el trasllat d’aquells principis rectors de 

participació, transversalitat, integralitat i qualitat. Es descriu cada un dels resultats 

esperats, els destinataris, els agents implicats, la difusió, el moment d'avaluació, 

recursos humans, infraestructura. Per tant, tot això es recull en cada un dels sis 

programes. De les actuacions, cal tenir en compte primer que el que presenten no és un 

document tancat  i immobilista i que ha de seguir una aplicació puritana els propers 4 

anys, sinó que es tracta d'un marc que fixa els grans àmbits de treball i la direcció, 

l’horitzó, les eines i el camí que comentaven. Per tant, no és ni un sostre de mínims ni 

un sostre de màxims, sinó que reflecteix una tipologia d'actuacions dins de cada un dels 

programes, i també, agafades en el context actual, de quines es consideren interessants. 
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Algunes de les principals actuacions són: Referencialitat Juvenil, el nou equipament, les 

noves línies comunicatives. Trànsit SIJ, dintre del bloc d’educació reglada: l’aula d'estudi, 

assessoria orientativa sobre itineraris formatius, consolidació PQPI i Espai Actiu. Dintre 

del bloc d’educació no reglada: línia editorial on-line´, càpsules formatives. Dintre del 

bloc de laboral: assessoria laboral, formació ocupabilitat estacional, suport emprenedoria, 

club de la feina. Dintre del bloc d’habitatge: ajuts a pagar IBI per a joves, compartir 

habitatge, materials suport per al llogater, desenvolupament POUM. Dintre del programa 

de salut: el bloc d’esport de programació regular d'activitats, de consolidació de l’Skate 

Park, de la consolidació de l’Esquiada Jove, de formació de sortides professionals. Dintre 

del bloc de salut: sexualitat i drogoaddiccions, consultoria Jove a l'equipament, 

campanyes de sensibilització de problemàtica drogoaddiccions, màquina expenedora de 

preservatius. Dintre del bloc d’auto imatge: tractar problemàtiques relacionades amb 

l'alimentació. Dintre del programa “Arrela't” de l’associacionisme juvenil, espais de treball 

i oci, assessoria a entitats juvenils, espais de congestió. Dintre del bloc de joves no 

associats: participació en la regidoria de Joventut, altaveu de programació, 

transparència, Brigada Jove. Dintre d’Igualtat i Diversitat: tallers intrageneracionals, 

assessoria psicològica, xerrades i exposicions de temàtiques de l’ordre del dia. Dintre de 

Cohesió: tractar els espais públics i la relació amb els joves, tractar de consolidar el Cap 

de setmana Jove i crear Oci alternatiu trimestral. Dintre de l’apartat de Mobilitat: ampliar 

les edats que es poden acollir a la T10 i promoure el servei de compartir cotxe i crear 

també un transport col·lectiu nocturn en esdeveniments festius principals. Dintre el 

programa “Crea't” en la vessant artística: espais d'exhibició i creació, vídeo jove, beques 

de música jove, subvenció artística, tractar el grafisme, els preus reduïts culturals, el 

cinema. Dintre del programa “Adrenalina”: els tres blocs, el PIDCES, treballar participació 

i representivitat. Dintre del bloc de Dinamització fora dels centres educatius: l’Estiu Jove 

i la  Brigada Adolescent. Dintre del bloc d’Informació fora dels centres educatius: aula de 

reforç escolar, activitats esportives, educació sexual, campanyes en prevenció en matèria 

de salut. Una mica el tancament del Pla Local de Joventut. En primer lloc, el pressupost. 

S'ha sigut molt realista a l'hora de calcular de quins recursos es podrien comptar. En el 

propi Pla Local es troba una aproximació desglossada per actuacions del que seria 
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l’aplicació del Pla Local de Joventut al llarg de l'any 2013. Així també es troba 

referències a les necessitats econòmiques que suposaria el Pla Local de Joventut els anys 

2014, 2015 i 2016. Pel que fa a la calendarització, el document recull una calendarització 

genèrica de les diferents fases de tot el procés, però també una aproximació a la voluntat 

de desenvolupament de cadascun dels programes i actuacions. Òbviament, un cop 

aprovat el Pla Local no s'aplicaria tot de cop, sinó que és un camí a recórrer. La lògica 

metodològica s’ha tingut molt present al llarg de tot el procés. És un document unitari, 

una suma, per tant està molt ben lligada la diagnosi, el disseny, els programes amb els 

objectius, etcètera. En darrer lloc, un cop finalitzada la fase de disseny, hi ha hagut 

sessions de retorn i presentació del document sencer, tant amb el grup promotor, amb les 

altres regidories implicades, amb el Govern Municipal i amb l'oposició. I es produirà 

també un retorn, un enviament del document a tots i totes les persones participants un 

cop aprovat. Quant a la implementació, cal indicar que avui només aproven un document, 

el Pla Local, que té una importància, però no tota. La importància del Pla Local de 

Joventut recau en quatre parts, al seu entendre. El primer, de gran importància, és tot el 

coneixement intern que ha quedat en l'equip de joventut. Tot aquell coneixement que 

s’ha produït al llarg del procés i que l’equip de joventut el fa seu a hores d’ara. En segon 

lloc, les sinèrgies que s'han creat, interdepartamentals, amb altres administracions, amb 

el jovent. En tercer lloc, la implementació mateixa del Pla Local. El més important no és 

la seva aprovació, sinó que, realment, després s’apliqui i que s’apliqui seguint l'esperit 

que ha portat aquest document fins aquí. I, en quart lloc, que es tingui molt present que 

aquest document és “material viu”, i que, per tant, han de tenir flexibilitat en l’aplicació 

i en l'evolució del context de les circumstàncies al voltant del Pla. Quant al seguiment i 

l’avaluació, s’han fixat reunions de coordinació interdepartamental. En cada un dels 

programes s’ha fixat una actuació, i, per tant, també està subjecte a avaluació, que en 

totes les àrees de l’Ajuntament es produeixi una veritable coordinació i compartir 

projectes. Això és  imprescindible. A més, es preveu la creació d’una comissió de 

seguiment, que serà molt important, donada aquella flexibilitat i del que comentaven 

com a material viu, que serà molt important veure com l’aplicació es vagi produint durant 

els 4 anys d’aplicació d’aquest Pla Local. Per tant, aquesta comissió de seguiment haurà 
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de tenir diferents nivells. Quant a l’avaluació, n’hi ha de diferents tipus fixades en aquest 

document. Continuada: després de les actuacions per part dels destinataris/àries i de 

l’equip de joventut; Anual: repàs anual del que s'ha executat i seguiment, per tant, dels 

agents implicats  i l’equip de joventut; i una avaluació final a l'acabar la vigència del Pla. 

A més, i per aplicar el principi de qualitat, han volgut també afegir una avaluació del 

procés de redacció d’aquest Pla. És per això que, una vegada tancat el document, han 

passat un qüestionari a les persones participants, que han pogut reflexionar sobre què els 

ha semblat el procés i la seva participació, així com realitzar també una avaluació interna 

de l'equip de joventut que queden plasmades en el Pla Local de Joventut. En darrer lloc, 

ara ja sí, aquest ha estat un procés llarg, complex, amb moments fàcils i moments més 

difícils, i en el qual s’ha abocat moltes energies, i és per això que és un plaer, però 

també  una obligació, agrair tots els esforços que hi han dedicat els participants joves, 

per part de les entitats, pels clubs i instituts que els han deixat anar a veure'ls, als 

professionals i experts, als tècnics de la casa que hi han estat col·laborant, a l’oposició, 

al Govern Local que en tot moment hi ha apostat i l’ha fet seu, a Neòpolis, i especialment 

al Narcís, al grup promotor, a l’Albert Argudo, la Irene Mayol, el Ferran Pou i, sobretot, a 

la Paula Morey, a la Mar Parés i a l'Anna Teixidó, així com a l’Andreu Del Mas que han 

estat dia a dia picant pedra perquè això fos possible. 

 

La regidora Sra. Xatart manifesta que, tal i com ha dit el regidor Sr. Almendro, el Pla 

Local de Joventut és un document marc, que analitza les necessitats juvenils per tal de 

marcar les guies de desenvolupament més adequades per als joves. Aquesta planificació 

és la definició de les polítiques que permet pensar prèviament en la millor intervenció 

segons les necessitats existents i els recursos disponibles. Després de tota la gran 

explicació que els ha fet el regidor Sr. Almendro, entenen que aquest és un Pla molt 

ambiciós en els objectius que es persegueixen. Hi ha sis programes, 170 actuacions, i ells 

han comptat que podrien ser entre 4 i 6 actuacions mensuals. Ja no tan sols a la 

regidoria de Joventut, sinó en totes les regidories implicades, que podrien ser Cultura, 

Promoció Econòmica, etcètera. Per tant, tal i com ha dit, entenen que és un Pla molt i 
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molt ambiciós. Ells estaran molt atents, i faran un seguiment molt exhaustiu d’aquest 

Pla, però ells potser l’haguessin centrat més en objectius una mica més assumibles, més 

racionals. Per a ells potser millor era arribar a menys, però amb una garantia de fer-ho 

bé, prioritzar d’una forma més racional allà on volien arribar i tenir presents els recursos 

humans i econòmics disponibles per elaborar i desenvolupar aquest Pla. Tot i així, ells 

avui s’abstindran. S’abstindran, però també demanarien al regidor, i els agradaria que la 

comissió aquesta de seguiment d’aquí un any poguessin portar aquest Pla de Joventut 

aquí, en aquest Ple, i veure de quina manera van, quines desviacions tenen, què és el que 

han pogut implementar fins ara, què és el que els queda implementar al llarg dels últims 

anys d’aquest Pla. 

 

La regidora Sra. Marzo manifesta que té algunes preguntes a fer sobre el document. 

També vol agrair, en nom del seu grup municipal Gent d’Alella, als tècnics de 

l’Ajuntament que han treballat en el Pla, perquè el Pla és sempre una oportunitat de 

parar-se, de pensar, de reenfocar el sentit de la seva feina, i suposa que aquesta 

experiència, per als tècnics i per a les persones que estan dia a dia treballant amb el 

jovent, segur que ha estat necessari. A més, segur que ha suposat un esforç addicional al 

dia a dia. Sobre els dubtes o les preguntes que sí que voldria fer, tenen a veure amb 

l’avaluació, perquè tot i que la metodologia explica bé el sistema quin serà, deixa oberta 

una fitxa d’avaluació que el Pla no recull, i que entén que deixa una mica coix el 

funcionament de com realment podran avaluar els diferents subprogrames, actuacions, 

etcètera. Hi ha alguns aspectes en el document que segurament no han tingut ocasió de 

revisar-se amb tota profunditat, o bé ella no ho ha acabat d’entendre bé. Per exemple, en 

la planificació de les accions, a la pàgina 24, comença amb tres accions fetes a la 

mateixa data, el 16 de febrer. No està segura que això sigui correcte. A la pàgina 41, per 

exemple, a la cinquena línia, parlen d’un públic diana, joves de 16 a ..... i no s’acaba de 

posar l’edat. Per tant, no saben exactament el què s’explica aquí, aquest públic diana de 

quin públic estan parlant. Li preocupa una mica la informació que hi ha sobre les taxes 

d’abandonament escolar a Alella i la disminució de la taxa de graduació a batxillerat. 
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Això són de les que estan comentades a la pàgina 75. I després creu que falta en el Pla, 

alguna anotació que faci més entenedora la lectura. Per exemple, en el cas dels 

cronogrames, i dels quadres que expliquen tota la temporització, les accions estan 

marcades en tres colors, però no s’explica què vol dir cada color o ella no ho ha sabut 

trobar. Entre el blau, el taronja i el blau cel, un es perd. De la lectura del document, ha 

arribat a la conclusió que fa falta un tècnic de joventut, però, com que aquest 

Ajuntament  n’ha prescindint no fa gaire per aquest mateix govern, no ha acabat 

d’entendre si necessiten o no necessiten un tècnic de joventut. Després, l’ha sorprès que 

el document sigui tan crític amb el Pla de Joventut anterior, perquè tot i que no és el 

mateix govern, sí que és el mateix partit, el mateix grup, en aquell moment liderat per La 

Garnatxa, qui va presentar el Pla Local de Joventut que, si rellegeixen l’acta del Ple, era 

un document immillorable. I, en canvi, el propi document es manté crític, afirma a la 

seva diagnosi que no s’han complert les seves previsions. I són aquestes coses que donen 

aquests documents, que el paper ho aguanta tot. Ella espera que aquestes voluntats que 

té aquest document, en aquesta ocasió, sí que es compleixin. També, li sorprèn que el 

document sigui tan clar i tan explícit en algun aspecte o en la funcionalitat d’aquest 

Ajuntament, quan clarament es parla que l’Ajuntament no afavoreix la transversalitat o 

que no es treballa coordinadament entre les àrees. Ells comparteixen els principis rectors 

d’aquest Pla Local, que són els mateixos principis del Pla Nacional. En aquest sentit, no 

hi ha cap desviació i esperen que els programes o les actuacions que han acabat decidint 

incloure-hi, realment serveixin per assolir aquests objectius que ella també considera que 

són molt i molt ambiciosos. Sobre els programes més específics, aquí ja no hi ha tanta 

innovació i ja no hi ha novetat. Hi ha moltes coses, la major part de les actuacions, que 

ja el propi equip de joventut han fet i fan des de fa temps. I el més novedós és aquest 

programa de referencialitat, que té un nom impossible i que ja veuran com es 

desenvolupa. Però li sembla que la gran transcendència del Pla és la ubicació en un únic 

edifici de tots els equipaments, que segur que és una qüestió important i transcendental, 

però que  des del seu punt de vista té una presència massa substancial en el document, i 

en canvi no aborden amb més profunditat, des del seu punt de vista, humilment, no 

acaben definint estratègies que creu que siguin suficientment innovadores i necessàries 
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en temes d’habitatge, en temes d’emprenedoria, i en temes de d’autoocupació, sobretot. 

De la seva lectura,  es desprèn que hi ha una visió excessivament idíl·lica del municipi 

pel que fa al jovent. Des del seu punt de vista, no acaben de compartir moltes de les 

afirmacions que s’hi diuen. Poden trobar afirmacions com que més del 60% del seu jovent 

domina l’anglès, tant de bo. I, després, la situació sobre les addiccions en el municipi o 

la situació del jovent en termes de violència, o en termes de conflicte. I tots, 

lamentablement, han viscut o han patit tragèdies molt recents com per mantenir aquesta 

relativa ficció que, des del seu punt de vista, a vegades dóna el document. A vegades hi 

ha el problema que es redacta parts del document amb una antelació que queda 

desfasada en el moment de la seva aprovació. Per exemple, es parla del funcionament de 

l’Escola Fabra, a principis d’any, quan després en el calendari es veu que no serà a 

principis d’any sinó que serà el segon trimestre el trasllat i el funcionament, en tot cas, 

el tercer. O referències al POUM que no estan al nivell de desenvolupament que,  

segurament, preveien quan van començar a redactar el document. A vegades, entén 

també que hi ha poc realisme o una certa superficialitat. El regidor, Sr. Almendro, ha fet 

esment al realisme del pressupost, però, si el miren en detall, la major part de les 

partides es posa  de zero o de 5.000€. I li resulta estrany, no entrarà partida a partida, 

però la gran majoria és una coincidència impressionant, o zero o 5.000€. Sí que ha de 

felicitar el regidor, Sr. Almendro, perquè hi ha hagut una cura no en la seva intervenció 

oral, però sí en el seu document, pel que fa a l’ús del llenguatge no sexista i això ho vol 

posar de manifest.  Hi ha una cura exquisita i volia deixar-ho també sobre la taula. Els 

seus desitjos és que tiri endavant el Pla, que realment sigui aquest document flexible que 

ell proposa. Que doni joc als equips i als tècnics per treballar més i millor, i perquè tot 

això acabi redundant en l’assoliment dels objectius que el Pla té. Ells també s’abstindran, 

perquè pensen que el document no reuneix, des del seu punt de vista, tot el que hauria 

de tenir un document per ser aprovat. I, per tant, li donen el seu vot de confiança, 

s’abstenen i desitgen que tingui una trajectòria molt més exitosa que la que va tenir 

l’anterior Pla Local.  
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El regidor Sr. Almendro manifesta que s’han dit moltes coses. En primer lloc, creu 

recordar que la regidora Sra. Xatart li ha dit que no entenia per què s’intentava tractar 

totes les temàtiques i no s’intentava només dedicar esforços a uns àmbits en concret i 

deixant les altres sense tractar. Vol recordar que les polítiques de joventut són polítiques 

transversals. Ho diu la Llei de polítiques de joventut; ho diu el Pla Nacional de Joventut; 

que és important cobrir, en el segment de població jove, tots els àmbits que l’afecten. Se 

solen incloure en dos grans blocs, el d’emancipació que inclou el de transició, com deien 

abans, educativa, laboral, domiciliar, i fins i tot, salut. I en el de participació, cultura, 

s’hi inclou cohesió. Tot això es fixa a nivell nacional, i, a més, a nivell local és molt 

compartit. És important, donat que els joves viuen una fase d’emancipació, de transició 

d’una persona dintre de la unitat familiar a una persona adulta, viuen aquest pas. Estan 

parlant de joves, avui en dia, es parla per la Llei de polítiques de joventut, de 16 a 29 

anys. I, per tant, és important cobrir tots aquests àmbits. Òbviament, després, es podrà 

arribar a un detall o no, depenent de les competències que existeixen, en aquest cas a 

nivell municipal, i també depenent dels recursos que hi hagi, és obvi. Però és important 

tenir-ne una visió àmplia. I, a més, estan parlant que aquest és un Pla del Consistori, per 

tant, de tot l’Ajuntament. No només és un Pla de la regidoria de Joventut, per molt que 

ho encapçalin des de la regidoria de Joventut,  sinó que és un Pla que afecta a tots i 

cadascun dels membres d’aquest govern. I no té sentit, per tant, només tractar polítiques 

de joventut. I no és gens valorat, per exemple, com passava abans, només dedicar les 

polítiques de joventut a oci i festa. Havia passat això anteriorment. Però des dels anys 

90, com explicava al principi, s’entenen les polítiques de joventut com a unes polítiques 

transversals. És un repte que fixa el Pla Nacional, i que ells agafen com a seu. S’havia de 

fer d’aquesta manera per no deixar cap àmbit sense tractar. Òbviament, hi ha alguns 

àmbits que tenen una importància superior en aquests moments pel context econòmic i 

social que viuen. I ells no ho defugen. Al revés, en el Pla es diu que es tractaran amb una 

especial dedicació, i així ho ha exposat també en l’explicació, els àmbits laboral, 

formatius on s’ha plasmat tota una sèrie d’actuacions i de voluntats, perquè no és un 

document tancat, com també han dit. Creu que aquesta ha estat l’aportació de 

Convergència i Unió. Quant a la regidora, Sra. Marzo, ha dit també vàries coses. Quant a 
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la calendarització, comentava, creu recordar, i possiblement ella no ha obert la nova 

versió de document que se’ls va fer arribar, on sí que hi ha la llegenda  perquè, per un 

error, en l’anterior versió no hi era. Però sí que hi ha una especificació del que 

signifiquen cada un dels colors, sent el color blau una actuació normal i sent l’actuació 

en taronja encabida dintre d’un pla anual de formació. Que, per tant, totes aquelles 

activitats que estan en taronja s’han d’incloure dintre d’un pla de formació que es farà 

anualment per saber quines i de quina forma es tracten aquell any les temàtiques en 

concret. Pel que fa a l’avaluació, és un dels temes més treballats. En cada un dels 

programes hi ha un apartat propi, amb una columna molt llarga, on es tracta cada un 

dels objectius específics, criteris i indicadors d’avaluació. És a dir, indicadors especificant 

què han de tenir en compte per avaluar aquell objectiu, si s’ha complert o no. I criteris 

de com han de valorar si s’ha realitzat aquell indicador o no. No només això per cada un 

dels programes, per cada un dels objectius específics, sinó que, a més, hi ha tot un 

programa que desenvolupa l’avaluació al final del document, on es defineixen, com ha 

exposat en l’explicació anterior, que hi ha una avaluació continuada després de cada una 

de les actuacions. Que hi haurà una avaluació anual. Que hi haurà una avaluació final. I 

en cada una d’aquestes explicacions hi ha una descripció del que és aquella avaluació, els 

agents implicats, la temporalització, la metodologia per a cada una d’aquestes 

avaluacions. I han anat més enllà. Fins i tot han volgut començar a fer avaluació ja. 

Encara no han aprovat aquest document, i ja han cregut que era important avaluar com 

han dut a terme aquest procés d’aprovació. Per tant, no creu que tingui motiu de queixa 

quant a l’avaluació. Si més no, el que deia, és que aquí es menciona una fitxa que no hi 

surt. Bé, una fitxa, és dir d’una manera que les actuacions continuades, les actuacions 

concretes, doncs es passava una fitxa per avaluar. No té més secret, es passarà una fitxa, 

òbviament, i sent un document de més de 300 pàgines hi haurà trobat errors ortogràfics, 

i li sap greu, n’hi haurà. Li sap molt de greu, però en un document de 300 pàgines pot 

passar. Però, de totes maneres, no creu que sigui l’important d’aquesta aprovació, perquè 

els documents després passen per les correccions que els pertoquin. L’important, avui, 

era parlar del contingut del Pla. Quant a dades educatives, és cert que se’n parla. Hi ha 

alguna dada que s’hi ha d’estar atent. Tot i així, el recull que fa el Pla Local i la seva 
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diagnosi, és que el nivell educatiu d’Alella és bo, superior als del voltant, sense que 

s’hagin de relaxar. Però és bo. Tot es pot interpretar de moltes maneres, però el nivell de 

graduats de batxillerat és superior, el nivell de llicenciats és superior al dels pobles del 

voltant, el nivell d’abandonament és inferior, per tant, si més no, és bo. Obrint tots els 

camins que hi pot haver, es pot arribar a indicar que és bo perquè els que no arriben a 

batxillerat ja no computen dintre del municipi. Es podria fer alguna valoració d’aquest 

estil, però, si més no, les dades que s’extreuen del document és que el nivell educatiu és 

bo sense que s’hagin de relaxar. Pel que fa al domini de l’anglès del 60% dels joves, 

possiblement és una dada que surt, i no ho sap segur, però aquesta dada deu sortir de les 

enquestes, i a les enquestes òbviament cadascú contesta el que vol. Ell pot dir que 

domina l’anglès sense tenir cap certificat tenint el nivell d’anglès que té. És important 

posar les enquestes al seu lloc. Són enquestes en que cadascú respon com vol. Quant a 

les drogoaddiccions, cert és que es menciona en el Pla que de les sessions de participació 

s’extreu que no hi ha una percepció de la problemàtica, però també s’hi afegeix que 

perquè possiblement no és un consum visible. I perquè possiblement és degut que no 

tenen zones d’oci. I que molts dels consumidors d’Alella potser ho estan fent al Port del 

Masnou, per dir un exemple, i que aquí no ho detecten. Però sí que es fa menció que tot 

i que no hi ha percepció en el carrer que tinguin problemes de drogoaddicció, sí que 

existeix aquest consum, però no visible. Estan parlant de drogues dures, podrien dir, no 

dels altres consums que també se n’hi reflecteixen i que també s’hi diu que pot ser un 

problema, per exemple, fumar coses no permeses que sí que hi ha un ús no desitjat al 

voltant, per exemple, de les entrades i sortides dels centres educatius. Això sí que hi 

queda reflectit. Crítics amb el document anterior? Han volgut que sigui aquest Pla un 

document que reculli l’esperit també del document del 2003, i, per tant, és un document 

fet d’una manera molt realista i posant les coses tal i com són. Haguessin pogut 

maquillar moltes dades, dir que tot és perfecte. Però no, han volgut tenir-ho en compte, 

perquè se’n pogués agafar tant el que és bo com el que és dolent, reflectint allò que era 

dolent sense maquillar-ho. I, sabent-ho, han afegit voluntàriament l’avaluació de 

l’anterior Pla en aquest document, quan ho podrien haver guardat en un calaix. Però 

entenen que aquestes dades és bo que les tinguin tots. Si hi ha algun problema en 
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concret, doncs tots ho han de saber i no tenien intenció d’amagar-ho. Diu també que 

aquest document diu sense problemes que no es treballa coordinadament amb 

l’Ajuntament. El que diu aquest document és que podrien potenciar molt més la tasca que 

duen a terme des de cada una de les regidories si treballen encara més coordinats del que 

es fa actualment. Hi ha molts projectes que cal tractar transversalment des de diferents 

regidories, doncs que es coordinin. Deia que està una mica desfasat quant al POUM o 

quant a terminis de l’Escola Fabra. Bé, si aquests són els problemes que la regidora, Sra. 

Marzo, troba al Pla Local, ell queda content. Diu, per una banda, que és molt ambiciós, 

però per l’altra que totes les actuacions són les mateixes. Entén que és contradictori. Vol 

i és molt ambiciós, i és, en part, continuista d’aquelles actuacions que s’han filtrat i s’ha 

trobat que funcionaven, i que tenen sentit de continuar realitzant-se, o que, tot i que no 

funcionessin, s’han replantejat. I sí, no es tracta d’esborrar tot el que es venia fent i de 

tornar a començar de zero, es tracta d’aprofitar tot allò que ja tenen. Quant a la 

referencialitat, creu que és un nom que reflecteix el que es busca. Referencialitat de la 

regidoria quant a la població jove. Té la importància que ha de tenir. De fet, ha volgut 

que sigui un programa tot i que no ho hauria de ser, això és cert. Hauria de ser un 

apartat més d’infraestructures, però era tan notori el que es reflectia de la diagnosi que 

els joves percebien que hi havia un problema tenint dos equipaments, que li han volgut 

donar la importància que creien. Tant l’equipament com la línia comunicativa, que fins 

ara, per exemple, tenien més de dos facebooks, tenien més d’una línia comunicativa, i 

que alguns joves no sabien per què i no sabien a quina dirigir-se, fins i tot els passava 

que alguna línia tenia un públic determinat que no li arribava la propaganda o la difusió 

que es pogués fer de l’altre mitjà, si bé era bo que li arribés tota la difusió. Per exemple, 

alguns només feien consum del facebook que potser tenia més repercussió d’oci, i, en 

canvi, també volien que li arribés la programació cultural o la programació formativa. I, 

en aquest sentit, era important donar aquest suport de la referencialitat. Per acabar, diu 

a la regidora Sra. Marzo, que, quant a pressupost de zero i 5.000€, és cert. Hi ha 

actuacions que tenen un cost zero, però veurà que tenen un asterisc o a baix hi ha una 

explicació, ara no ho recorda de memòria, que vol dir que costen zero més enllà del cost 

del personal. Hi ha moltes activitats que són dutes a terme pel propi personal de la 
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regidoria sense que costi res, més enllà del capítol I de personal. I quant als 5.000€ 

veurà que també tenen un asterisc al costat i que fan referència a totes aquelles 

actuacions que formaran part del pla de formació i que, per tant, anualment s’hi 

dedicaran 5.000€, però que òbviament s’haurà de fer un pla anual de formació per 

establir quines actuacions es duen a terme cada any. Entén, per fer una reflexió als grups 

que són aquí, que han estat molt curosos quant a tot el procés de participació que han 

volgut establir amb l’oposició. Han fet esforços, tant a l’inici del tot, al mig de la 

diagnosi, amb el disseny, al tancament, fins i tot oferint-los la possibilitat que els 

donessin un jove de referència del seu entorn que pogués participar de tot el procés des 

de dins. I, tot això, ho han establert perquè, igual que internament era un pla conjunt 

del govern, doncs volien que fos un pla de tot el Consistori, perquè ho és. I així volien 

que quedés reflectit en aquesta votació. Ells entenen que no, que és millor abstenir-se. 

Creu que així es perd una oportunitat d’apostar tots junts una vegada més per les 

polítiques de joventut, i creu que és jugar també cert partidisme que entén que ells 

veuen en aquest sentit del vot, que els demana que reconsiderin, perquè és un document 

molt bo. És un document treballat des de molts àmbits, tenint en compte tots els 

principis que els ha estat explicant i obert a la participació en totes les seves fases. I 

creu que el jovent d’aquest poble es mereix que tots vagin junts en aquesta tasca.  

 

La regidora Sra. Xatart manifesta que agraeix els aclariments que ha fet el regidor Sr. 

Almendro, però en cap moment han posat en dubte la planificació. És més, la intervenció 

que ha tingut, la comparteix totalment. 

 

La regidora Sra. Marzo manifesta que l’avaluació és una qüestió que ha valorat 

positivament. L’única cosa que ha considerat és que tenint en compte que hi ha un 

centenar d’actuacions, que hi ha avaluacions anuals, i que després hi ha també 

avaluacions del conjunt, doncs tenir el document de fitxa. Ho sent molt, però és 

important. No val qualsevol cosa. Li semblava que el mínim que podia contenir també 
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l’avaluació, a més de totes les premisses prèvies, era la fitxa concreta per veure com 

avaluen.  Però potser el regidor, Sr. Almendro, considera que això no és important, doncs 

no serà important. Si no ha vist la versió final és perquè la tenen des de dilluns, i ella, 

com ells, té el temps que té. I ha començat a treballar-hi quan ha pogut. Pensa que 

l’última reunió, que va ser la setmana passada, van quedar que les modificacions que hi 

hauria, les tindrien també a banda per poder comparar, i no li consta això. No ho ha 

pogut veure. Si aquestes indicacions estan posades ho celebra i tira enrere. No és 

contradictori que els objectius siguin ambiciosos i que, en canvi, les actuacions no siguin 

innovadores. Això no és contradictori. Els objectius són els mateixos que els marca la 

Generalitat de Catalunya, i ells les plasmen en unes actuacions que, des del seu punt de 

vista, són perfectibles. Ja no entra si la participació és molta o poca, 12 joves, un grup, 

menys d’un centenar d’enquestes, segur que estarà bé. No ha fet una esmena a la 

totalitat. No li ha tombat el Pla Local. Ho va fer en l’anterior Pla. Vol dir que ha 

considerat que, per a ells, no és prou bo com per donar-li una aprovació, senzillament. I 

sobre el que diu el regidor Sr. Almendro que no té cost, que la perdoni, però tot té un 

cost. No li serveix que hi posi una pila de zeros, perquè no és veritat. I no li serveix que 

en la columna d’observacions posi “Despesa: cal preveure la despesa del personal de 

Serveis Urbans, cal preveure la despesa d’Educació, cal preveure la despesa...”, és que tot 

costa. I tampoc entén que el regidor Sr. Almendro aprovi el Pla, encara que el presenti, 

perquè, ell mateix, una premissa que posa és quin pressupost han de tenir les polítiques 

de joventut en un Ajuntament. I el regidor Sr. Almendro considera que hi ha un repte 

amb això. I quan ell aprova el pressupost no aprova el mateix? Quin és el pressupost que 

considera que ha de tenir un Pla Local de Joventut? És a dir, quin percentatge del 

pressupost ha de dedicar un ajuntament a les seves polítiques de joventut segons el seu 

Pla? Quan hi dedicarà el 2013? Podria comentar algunes altres coses, però ho deixa aquí 

per no avorrir la gent. 

 

El regidor Sr. Almendro manifesta que l’última versió es va entregar, i no vol entrar a 

debatre quan es va entregar ni amb quant de temps, possiblement sempre hagués estat 
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millor tenir més temps per  part d’ells de tenir el document. L’última modificació es va fer 

perquè s’havien detectat errors ortogràfics, alguns d’ells encara hi han quedat, i s’havien 

detectat alguns problemes fins i tot d’expressió de frases, i per això s’hi van introduir 

correccions. Quan van enviar l’última versió van adjuntar-hi un word introduint totes les 

modificacions que hi havia, totes. Quant a les actuacions no innovadores que reflecteix 

la Sra. Marzo,  creu que s’han de donar un marge. No és un document tancat. Veuran com 

va evolucionant, veuran quins projectes engrescadors poden tirar endavant. Des de la 

regidoria de Joventut ho veuran, ho veuran en la coordinació que fan amb la resta de 

regidories i, òbviament, estan oberts que ells també facin propostes fins i tot a la seva 

aplicació. Òbviament, això està obert. Hi són les que actualment es consideren 

interessants i les que preveuen actualment. D’aquí un any, potser l’Ajuntament d’Alella no 

està, o potser d’aquí un any tenen molt més finançament, perquè poden passar moltes 

coses d’aquí a un any. I, si tenen molt més finançament, podran fer molta més cosa. 

Sobre la participació, ells mateixos en l’avaluació de procés de redacció deien simplement 

que pel que fa a la participació obtinguda durant el procés de l’elaboració, es considera 

que la poca resposta és un reflex de la complexitat de la participació dels i les joves a 

totes les activitats, i és un aspecte a afrontar en el si de les propostes del nou pla. Han 

utilitzat tots els mitjans que han pogut i més per treballar aquesta participació. Tot i 

així, en la mateixa avaluació que fa l’equip, diuen que no estan contents amb la 

participació, però no han pogut fer-hi més. Si haguessin pogut fer-hi més, ho haguessin 

fet, li ho assegura. Quant al pressupost, té el pressupost que donat els recursos que té 

l’Ajuntament i donat el repartiment amb totes les polítiques socials que es duen a terme, 

han pogut assignar a Joventut. Com a regidor de Joventut, li agradaria tenir més 

finançament, òbviament, i més recursos. Tot i així, ha de dir que en tots els cursos, 

formacions, i espais en què es mou a nivell comarcal i a nivell de Diputació, són un 

Ajuntament molt afortunat per poder mantenir els nivells de recursos en aquesta 

regidoria de Joventut, molt afortunat. I quant a la fitxa d’avaluació, només dir a la 

regidora, Sra. Marzo, que si això ha de decantar el seu vot, ell pren el compromís que 

demà al matí li passa una fitxa d’avaluació, si això decanta el seu vot per afirmatiu. Si el 
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problema és la fitxa d’avaluació, demà mateix al matí li fan arribar una fitxa d’avaluació 

que es pot extreure dels indicadors que tenen en el propi Pla.  

 

La regidora Sra. Marzo manifesta que una de les queixes d’aquest Pla Local en relació a 

l’anterior, és que l’anterior havia fixat un objectiu del 2% del pressupost municipal 

dedicat a polítiques de joventut, i aquest document es plany que això no s’ha assolit. I 

segurament no s’equivoca, però potser s’equivoca, però pel Full del mes anterior saben 

que s’hi ha dedicat un 1,10%. Estan dedicant menys diners que anys enrere i no 

assoleixen l’objectiu. I ella creu que el document, val la pena que tothom ho sàpiga, que 

sí que hi ha l’esforç de tot l’equip, però s’ha fet un encàrrec extern que ha costat 9.000€ i 

són diners per aquest document. Ella creu que també això és una dada que potser al 

públic també li pot interessar conèixer. 

 

El Sr. alcalde manifesta que sense voler opinar sobre la darrera intervenció perquè creu 

que se la pot estalviar  

 

 

A continuació la Presidència sotmet a votació la proposta. Hi voten a favor el Sr. alcalde, 

els tinents d’alcalde Sres. Mans i Nonell i Sr. Salas, i els regidors, Sres. Fernández i Vilaró, 

i Sr. Almendro; s’abstenen de votar-la els regidors Sres. Marzo i Xatart, i Srs. Bardes, 

Izquierdo i Llorca. En conseqüència s’aprova la proposta.  

 

 

PRECS I PREGUNTES

 

A) La regidora Sra. Marzo manifesta que té un prec per a la regidoria de Joventut, i és 

que es valori la possibilitat que s’integrin al servei internacional de mobilitat per a 

joves del Consell Comarcal del Maresme, que segurament és un tema que coneix el 
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regidor i que, com sap, és una prova pilot que acaba de començar. Hi ha altres 

municipis al Maresme que ho estan fent i dóna opció que els seus joves puguin o bé 

intentar treballar fora del seu país, practicar idiomes o aprendre un idioma, o fer 

tasques de voluntariat. I pel que fa a les preguntes, com va anunciar a la Comissió 

Informativa, li agradaria que poguessin revisar com està la moció que va presentar 

La Garnatxa sobre el tema de mobilitat, en la qual, si no s’equivoca, hi havia un 

plantejament de mirar de revisar la situació tarifària que afecta la línia de tren de 

rodalies que va fins a Mataró i que passa pel Masnou. Li agradaria saber quins 

avenços s’han assolit en aquesta moció que el govern anterior va presentar. 

 

El regidor Sr. Almendro manifesta que, de fet, van ser coneixedors que aquest 

conveni marc de col·laboració, pel que fa al projecte mancomunat d’assessoria de 

mobilitat internacional per a joves, es va iniciar, es va fer una primera prova pilot, 

l’octubre de 2012, que va acabar l’abril de 2013, i on van participar una sèrie de 

municipis sota el paraigües del Consell Comarcal del Maresme. En aquell moment, 

van valorar que preferien veure com es desenvolupava aquesta prova pilot de sis 

mesos, però ja formen part dels ajuntaments que estan preparant l’ampliació 

d’aquest servei. Un servei que han analitzat, i que ara han vist, després d’aplicar-se 

realment, doncs que és interessant. I que analitzades també les despeses 

econòmiques i el contingut que suposava aquesta assessoria de mobilitat 

internacional, doncs s’hi sumen a l’espera de la firma del proper conveni que haurà 

de començar la seva vigència a l’abril del 2013. Agraeix la proposta per part de 

Gent d’Alella.  

 

El Sr. alcalde manifesta que, pel que fa a la seva pregunta, la moció que va haver 

de presentar el grup d’Esquerra Republicana de Catalunya - La Garnatxa en l’anterior 

mandat, era una moció de posicionament polític respecte de la mobilitat al Baix 

Maresme, al seu entorn. Com la regidora, Sra. Marzo, ja sap, les zones de tarificació 

són una competència que s’escapen de l’àmbit municipal. La petició a la Generalitat 

de Catalunya està feta als darrers dos consellers. Encara no han tingut l’oportunitat 
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de poder-se trobar amb el nou. En qualsevol cas, s’escapa de les intencions 

manifestades, com deia ell, en aquests darrers anys per part de la Generalitat de 

Catalunya, el fet de poder ampliar o modificar la política tarifària del transport 

públic de l’àrea metropolitana. Segueixen insistint però, com li deia, si depengués 

d’ells estarien dintre de la primera corona.  

 

 

I no havent-hi més assumptes a tractar, la Presidència alça la sessió, essent les 21 h 20 

min, de la qual s’estén aquesta acta que, com a secretari, CERTIFICO. 
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